
З візда  П о ли н . С отн і років том у передбачувана планетарна ката стр о
фа. Р е з у ль та ти  ї ї  —  зруйнований четвертий блок Ч ор нобильсько ї атом 
ної, тепер са ркоф аг чи « Укр и ття »  —  навіки, навіки. Зам ість сонячної 
П р и п ’яті  —  ч о р то п о ло х. Понівечені атом ом  заплави, річки, л іс и , с п ус 
т іл і се ла , злам ані д о л і . . .

З  яким захватом слуха ли  ми колись про будівництво атомного чуда під  
Києвом у  м альовничих поліських лісах, над прозорою П р и п ’яттю . Тепер це  
чудо після аварії четвертого блока у  1986 році називаємо монстром. П 'я т 
надцять років після аварії велися розмови: бути чи не бути станції. І ось 
рік тому за рішенням нашого Президента Леоніда Кучми станцію, врешті, 
було закрито. С віт зітхнув з полегшенням.

Як це було торік? Трохи Історії.
Д иректор станції Віталій ТО Л С ТО Н О ГО В : «Пане Президенте України! 

Третій блок Чорнобильської А Е С  працює на мінімальному рівні потуж нос
ті. Блок готовий д о  остаточної зупинки» .

Президент Л е о н ід  КУЧМ А: «На виконання рішень України І міжнародних 
зобов’язань наш ої держави наказую розпочати роботи д л я  остаточного  
виведення з експлуатації третього блока Чорнобильської атом ної станції» .

Д иректор: «Пане Президенте України! На виконання Ваш ого наказу від 
даю  розпорядж ення про остаточну зупинку блока  №  3. Начальник зміни 
Єльчищ ев, здійсню йте зупинку енергоблока №  З у  відповідності з  техно
логічним реглам ентом  та Інструкціями».

Начальник зміни Олександр Є Л Ь Ч И Щ Е В : « Увага! Блочний щ и т! З а глу 
шіть реактор ключем А З -5 ».

13 го дина 17 хвилин. На екранах всіх телевізорів видно, як р уха єть
ся ключ.

Директор: "Пане Президенте України! Реактор енергоблока остаточно з у 
пинений. Зауважень немає».

П резидент: «Спасибі».
(Закінчення на 2-й стор.)

• В іт алій  ТОЛСТОНОГОВ  —  директ ор державного 
спеціалізованого п ідприєм ст ва «Чорнобильська ат омна  
елект рост анція» .



(Закінчення.
Початок на 1-й стор.).

І от сьогодні ми розм ов
ляєм о з генеральним директо
ром спеціалізованого підприєм
ства «Чорнобильська атомна 
електростанція» Віталієм TOJI- 
С Т О Н О Г О В И М .

— Віталію Костянтиновичу, як 
ви почувалися у ту хвилину, коли 
пролунав голос Президента і од- 
не-єдине його слово «Спасибі»?

— В ту хвилину всі у найвід- 
даленіших куточках світу зав
мерли на мить біля своїх телеві
зорів. Так само біля щита уп
равління завмерли і всі ми. А 
потім була загальна радість, ви
ражена словами, оплесками, на
віть пострілами відкоркованих 
пляш ок шампанського. Це для 
всіх. Але не для нас. Ми, пра
цівники атомної, в ті хвилини 
неначе прощалися з нашим до
рогим дитям, наче навіки розлу
чалися з ним. Це вже трохи піз
ніше ми всі чітко усвідомили, 
що пов’язані з Чорнобильською 
атомною на багато років уперед. 
Адже для того, щоб вивести 
повністю з експлуатації і закри
ти навіки перш ий, другий і тре
тій блоки, потрібно працювати 
не один рік. Нам перш за все 
необхідне сховище для відходів 
ядерного палива. Строк введен
ня його в експлуатацію — друга 
половина 2003 року. Відсутність 
цього сховища є стримуючим

фактором по активізації робіт з 
усіма блоками. Вкрай необхід
ний завод для переробки рідких 
радіоактивних відходів, промис
ловий комплекс по роботі з 
твердими радіоактивними від
ходами. Сьогодні територія нав
коло блоків Чорнобильської 
атомної скоріше нагадує вели
чезний будівельний майданчик. 
С порудж ення всіх названих 
мною об’єктів ведеться повним 
ходом.

— Але ж один об’єкт вже зда
ний.

— Так, це нова промислово- 
опалю вальна котельня. Без неї, 
до речі, станція сьогодні б не 
могла існувати, ніякі роботи на 
ній не могли б вестися.

— Багато запитань виникає 
щодо об’єкта «Укриття», до ко
лишнього четвертого енергобло
ка, який буквально злетів у по
вітря шістнадцять років тому, 
залишивши у своїх надрах де
сятки і десятки тонн ядерного 
палива.

— «Укриття» — постійний 
наш біль. Споруда зведена над 
зруйнованим  блоком одразу 
після аварії буквально за кілька 
місяців. Це була надзвичайна 
робота у винятково небезпеч
них і складних умовах. У будів
ництві брали участь близько 
300 тисяч чоловік. Плюс не
зліченна кількість найрізнома
н ітн іш ої техніки, яка зараз

стоїть у лісах неподалік від 
Чорнобиля сумними кладови
щами наш ої біди, наш ої не
розпорядливості. Високий рі
вень радіації у тому далекому 
86-у не дозволяв близько під
ходити до зруйнованого реак
тора. Н адзвичайна терм ін о 
вість робіт, відсутність прям о
го доступу спричинили н е
мож ливість зведення конст
рукції відповідно до звичайних 
будівельних стандартів. Багато 
технічних зв ’язків між реакто
ром та іншими контролю ю чи
ми системами чи конструкція
ми були порушені, послаблені 
або й зовсім зруйновані.

— В якому стані «Укриття» 
сьогодні?

— З часу спорудження сар
кофаг, яким ми колись так пи
ш алися, значно погірш ився. 
Внаслідок метеорологічного 
впливу збільшується ймовір
ність обвалів даху та інших 
елементів саркоф ага. З ал и 
шається маса сумнівів щодо 
його фактичного стану. У са
мому «Укритті» все ще знахо
диться близько 200 тонн пали- 
вовмісних мас, переважно у 
вигляді «лави». Там також є 
близько тонни радіоактивних 
речовин, з яких 80 відсотків 
припадає на плутоній. Плюс 
300 тонн паливного пилу та 
приблизно 2000 тонн горючих 
матеріалів. Можете собі уяви
ти, яку небезпеку являє собою 
«Укриття». Ось чому поряд із 
виведенням  з експлуатації 
трьох блоків ми з не меншою

енергією займаємося питання
ми «Укриття». Створений Чор
нобильський фонд «Укриття». 
С кладено план заходів на 
об’єкті. Головним завданням 
цього плану, який розроблено 
спільно Європейським С ою 
зом СШ А та Україною, є за
хист персоналу, населення, 
довкілля від небезпечного 
скупчення радіоактивних мате
ріалів в «Укритті». Результатом 
проекту, який розрахований на 
8 -10 років та оцінений у 768 
мільйонів доларів, буде перет
ворення «Укриття» на систему, 
яка залиш атиметься стабіль
ною та екологічно безпечною 
протягом багатьох десятиріч. 
Європейському банку реконст
рукції та розвитку було доруче
но управління Чорнобильсь
ким фондом «Укриття». Щ о 
сьогодні? Завершено дуже важ
ливий перш ий етап дослід
жень, існує вже проект, дуже 
великий і дуже складний, но
вого укриття. Мине не так вже 
й багато часу, як воно, збудо
ване поряд з величезною спо
рудою старого «Укриття» , на 
рейках наїде на нього, накриє 
дуже міцними стінами і дахом, 
забезпеченими тисячами і ти 
сячами датчиків, зробить його 
безпечним для людей. Ми всі з 
нетерпінням цього часу че
каємо.

— Віталію Костянтиновичу, 
дуже багато хвилювань у пра
цівників станції було з приводу 
того, як вони житимуть без неї, 
як будуть забезпечені, чи мати

муть роботу, чи матимуть дос
тойні пенсії.

— Це й справді одне з най
болючіших питань. Але ми, 
про що не раз говорив і П ре
зидент України Леонід Кучма, 
жодну людину не полиш имо 
напризволяще. Д о речі, ніхто 
ніколи не збирався звільняти 
одразу всіх працівників стан
ції. Звільнення ітиме «кра
пельним методом». Тим біль
ше, шо всі ці роки, а їх буде не 
менше 10-15, люди потрібні 
будуть і на трьох блоках, які 
готуються до консервації, і на 
самому «Укритті». Одразу доз
волю себе виправити: воче
видь, на «Укритті» люди пот
рібні будуть вічно. Дуже бага
то зараз робить місто енерге
тиків Славутич для того, щоб 
забезпечити звільненим атом-- 
никам робочі місця, житло, 
нормальні умови проживання. 
Існує спеціальна економічна 
зона «Славутич». Власне, без 
цього плану дій, розробленого 
Україною, Європейським С о
юзом та СШ А, багато в чому 
саме закриття станції, перет
ворення «Укриття» в екологіч
но безпечну зону можуть зали
ш итись лиш е красивими сло-  
вами. Ми цього не допустимо.

— Отже, обвального скоро
чення штатів не сталося?

— Безумовно. Спеціалізова-  
не підприємство «Чорнобиль
ська атомна електростанція» 
не тільки живе, не тільки ус
піш но виконує все, що запла
новано по реалізації планів

остаточної консервації 
станції, все, що запла
новано по роботах на 
«Укритті», але й нама
гається м аксим ально 
зробити , аби ж одний 
працівник атом ної не 
залишився без роботи, 
без джерел існування, 
без гідного пенсійного 
забезпечення. Люди це 
прекрасно зрозуміли, 
настрій у всіх зовсім ін
ший, ніж рік тому. Кож
ний на своєму місці 
працює спокійно, з пов- 
ною віддачею, знаючи, 
що його робота потріб
на для станції, для 
Києва, для України, для 
безпеки не лиш е нашої, 
а й світової.

О. ДЕЙНЕКО.
• Такий вигляд  має сьогодні «Укриття». Ось чому багато зусиль і коштів 

витрачається, щоб зробити нове, більш надійне. Н а віки.
• Н апередодні закрит т я третього блока атомної. Рік 

т ому. П рощ ання... Фото А. ДОБРОВОЛ ЬСЬКОГО.


